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یک هارمونی چشم و گوش نواز. آفتاب نه 
چندان داغ پائیزی، صدای دلنشین اذان، 
بــوی آب و جارو، چند قــدم آن طرف تر 
بوی نان سنگکی عمو خســرو و صدای 
گنجشــکانی که یک نفس می خوانند و 
مجالی بــرای قارقار کلاغ هــای لابه لای 
درختان نمی دهند. همه با هم چنان درهم 
تنیده شــده که برای چند لحظه تو را به 

نوستالژی هایت می برد.
اینجا محله دهکــده المپیک در منطقه 
۲۲ تهران است. »مسجد امام رضا« همان 
مســجدی که برای اکثر مردم ایران نام 
آشناست. همان که می گویند امام جماعت 
باصفایی دارد و خودش و زندگیش را وقف 
خدمت رسانی ۲4 ساعته به مردم کرده تا 

معنای دیگری به واژه مسجد بدهد.
منتظر می مانیم تا نماز جماعت تمام شود. 
برخلاف سایر گزارشــاتمان این بار بدون 
هماهنگی قبلی دســت به کار تهیه این 
روایت مستند شــدیم. عکس های »حاج 
شیخ علی واشقانی فراهانی« را در گوگل 
دیده ایم و از این جهت نیازی به پرس و جو 

برای معرفی اش نیست.
جمعیت نمازگزار که کمتر می شــود به 
ســمت ورودی مردان رفته و کنار دیوار 
منتظر بیرون آمــدن امام جماعت یعنی 
حاج شــیخ علــی واشــقانی می مانیم. 
صحبتش با چند مراجعه کننده تقریباً به 
درازا کشیده است. البته بنده خدا از حضور 
و انتظار یک خبرنگار بی اطلاع است. چند 
دقیقه دیگر هم صبر می کنیم سپس جلو 
رفته و معرفی انجام می شود. هم برایش 
جالب است و هم غافلگیر کننده. با روی 
باز و بدون گره اخمی حاضر می شود چند 
دقیقه ای پای تریبون »نسل فردا« بنشیند 
که البته صحبت هایش گُل می اندازد و آدم 

حیفش می آید کلامش را قطع کند.
همان طور که می گفتند: حاج شیخ علی 
واشــقانی از آن امام جماعت های با صفا 
و خوش کلام اســت. درباره علت متفاوت 
بودن مســجد امام رضا از سایر مساجد 
می گوید. اینکه فقط به برپا شدن سه نوبت 
نماز و دعا و قرآن خواندن اکتفا نشده است. 
اینکه مسجد امام رضا صرفاً برای پرداختن 
به امور معنوی مردم آن هم موقع صبح و 
ظهر و غروب نیست و بعد از این سه وقت 
کسی در مســجد را قفل و بند نمی کند و 

نمی رود پی کارش تا روز دیگر.
واشقانی می گوید: مسجد امام رضا از همان 
ابتدای تأسیس تا کنون به طور شبانه روزی 
علاوه بر عبادتگاه، سرپناه در راه ماندگان، 
بی پناهان، مسافران و حتی مستاجرانی 
است که خانه به دوش هستند و جایی را 
ندارند که حداقل تاپیدا کردن خانه اثاثیه 

منزلشان را آنجا بگذارند.

او که خــود و خانواده اش هــم در همین 
مسجد سکونت دارند و اتفاقاً ساده زیستی 
را از لــوازم و چیدمان منزلــش می توان 
مشــاهده کرد در ادامــه صحبت هایش 
توضیــح می دهد: مســجد امــام رضا از 
فعال ترین مساجد ایران در امور فرهنگی و 
آموزشی است که در آن ۲4 ساعته به روی 
همه مردم از هر قشــر و گویش و ملیت و 

طبقه اجتماعی باز است.
وی می گوید: بنا به فرموده امام صادق)ع( 
اگر می خواهید مردم را به خوبی ها دعوت 
کنید، اگر می خواهید مردم کارکرد و کار 
خیر شما را ببینند، با عملکرد در جامعه 
می توانید اعتمادسازی کنید نه با شعار. بر 
همین مبنا سعی شده با عمل در خدمت 

مردم باشیم و خدا هم یاری کرد.
واشــقانی درباره ســایر وجه تمایزهای 
این مسجد عنوان می کند: البته مساجد 
دیگر هم به اشــکال دیگــر انجام وظیفه 
می کنند و موفق هم هســتند اما مسجد 
امام رضا مشــخصه های خــاص خودش 
را دارد. بنده به عنــوان امام جماعت این 
مسجد به صورت شبانه روزی در این مکان 
حضور دارم و به همه مردمی که مراجعه 
می کنند خدمت رسان هستم. بدون وقفه 
و در همه ساعات روز پاسخگوی مراجعات 
مردم هستم. اینجا پزشک هم داریم که به 
طور رایگان بیمــاران را ویزیت می کنند. 
کتابخانه بسیار بزرگ و جامعی هست که 
شبانه روزی برای عموم افراد قابل استفاده 

و مطالعه است.
او ادامه می دهــد: مردم حتی در شــب 
هم برای پیگیری امور اداریشــان به این 

مســجد مراجعه می کنند و هر کمکی از 
دســتمان بربیاد برای حل مشکلاتشان 

انجام می دهیم.
در همین گرم شــدن صحبت های امام 
جماعت مســجد امام رضا، تعــدادی از 
حاضران در محوطه مسجد نیز، نزدیک تر 
می آیند و برای دقایقی در این گپ و گفت 

دو نفره شرکت می کنند.
یکی از آن ها نگاهی تشکرآمیز به حاج شیخ 
علی انداخته و با لبخند می پرسد »خانم، 
خبرنگارند؟« و بعد از اطمینان در حالی 
که صدایش را کمی صاف می کند با لحنی 
مهربان می گوید: خدا به حاج آقا خیر بدهد. 
می دانید چقدر مردم دعایشان می کنند. 
مسجد امام رضا معنی واقعی خانه خدا را 
دارد. هرکسی از هرجایی غمی و مشکلی 
دارد و آواره باشــد، به اینجا که می آید تا 
حد توان برای باز کــردن گره کارش، کار 

انجام می شود.
کم کم چنــد نفر دیگر هم به جمع ســه 
نفریمان اضافه شــده و هر کدام شــروع 
به صحبت می کننــد. در همین حین که 
صحبتمان با حاج شــیخ علی نیمه کاره 
مانده، او چند مراجعه کننده را هم مشاوره 
و برای حل شــدن کارشــان راهنمایی 

می کند.
یکی از حاضران که از همدان برای انجام 
کاری به تهران آمده و چند روزیســت در 
مسجد امام رضا سکونت دارد، می گوید: 
خداوند برای باعث و بانیان این مســجد 
خوش بخواهد. در ایــن گرانی آن هم در 
تهران کــه حتی قیمت یــک بطری آب 
معدنی اش از بقیه شهرها بیشتر است، این 

مسجد به داد مسافران رسیده و بدون اینکه 
دلهره پرداخت اجاره و حق خواب داشته 
باشی، اســتراحت می کنی و به کارهایت 
می رســی و بعد هم به شــهر و دیارت بر 
می گــردی. دیگری جوان دانشــجویی 
است که در یکی از دانشــگاه های تهران 
درس می خواند. برای کارهای پایان نامه 
و دفاعش آمده، او نیز بیان می کند: کاش 
همه مساجد از این مسجد الگو می گرفتند 
و دربشان همیشــه و با عطوفت به روی 
خلق اله باز بود. متاسفانه اکثر مساجد حتی 
اجازه استفاده از دستشویی را هم در خارج 
از نوبت نمازها نمی دهند چه رسد به جای 

خواب و استراحت آن هم رایگان.
وی اضافه می کند: توانایی گرفتن خوابگاه 
را نداشــتم و از قبل کرونا، ســرپناه منِ 
دانشجو که از یک شهر دیگر می آیم، همین 
مسجد است. الان هم که دیگر شکر خدا 
مجازی است و برای کارهای دفاعم چند 
روزیســت به تهران آمده ام و اینجا مسقر 
هستم. ابراز رضایت مندی ها از مسجد امام 
و مدیریتش کمابیش ادامه دارد اما مجبور 
هستیم گفت وگویمان را با حاج شیخ علی 

ادامه بدهیم.
او به جمع  ما بر می گــردد و پس از چند 
دقیقه خوش و بش با حاضران در گفت وگو 
با ما ادامه می دهد: به طور یقین مســجد 
امام رضا در تهران منحصر به فرد اســت 
و بعید می دانم در کل کشــور هم چنین 
مسجدی باشد. مردمی که از سایر استان ها 
می آینــد و مراجعه دارنــد می گویند که 

چنین مسجدی در شهرشان نیست.
از او دربــاره تأمین بودجه این مســجد 

می پرسیم، پاسخ می دهد: این مسجد با 
هیچ دســتگاهی ارتباط ندارد و خودش، 
خودش را مدیریت می کنــد. یک آقای 
نیکوکاری داریم کــه حمایت مالی انجام 
می دهد. اگر هم نیکوکاران دیگری مایل به 
شراکت در این امور خیر هستند از کمک 

آن ها هم استقبال می کنیم.
 یک سؤال دیگر مبنی بر اینکه »آیا همه 
اشــخاص حتی مثلًا دختر و پسرهای از 
خانه گریزان و افراد بی خانمان هم، ورود 
و سکونت شان به این مسجد آزاد است؟« 
از واشقانی پرســیدیم. او در این باره نیز 
توضیح داد: این مســجد عمومیت دارد 
و برای شــخص و جنس و گــروه خاصی 
نیســت. اینجا تبعیض و فاصله طبقاتی 
نداریم. قبل از کرونا گاهی بعضی ها را حتی 
دوماه هم اینجا نگه داشتیم. روزها می روند 
بیرون و شب ها برای خواب می آیند مسجد. 
الان در زمان کرونا هم پذیرش داریم اما 
محدود و به مقتضای کارشان چند شب 
می مانند. دلمان نمی آید بگوییم تو ســه 
شــب مانده ای و مثلًا دوشب دیگر نمان. 
معتقدیم»کار را که کرد آن که تمام کرد«.

وی اضافــه می کند: همان طــور که قبلًا 
گفته شد، اینجا حتی افرادی که مستأجر 
هستند و خانه به دوش، حتی برای دو ماه 
که خانه پیدا نمی کنند اثاثیه شــان را به 
امانت در مسجد می گذارند یا خودشان هم 
چند روزی می مانند یا اکثراً می روند خانه 
بستگانشان تا بتوانند خانه پیدا کنند. به 
گونه ای برای مردم امانت داری هم انجام 

می شود.
او همچنین می گوید: اینجا مهد کودک هم 
داریم که از دیگر خدمات این مسجد است. 
خانم هایی که کارمند هستند یا خانم هایی 
که می روند بازار خرید کنند بچه هایشان را 
می آورند اینجا در مهد کودک می گذارند. 
در مهد کودک برای مربیان یک پول بسیار 

حداقلی را پرداخت می کنند.
موضوع دیگر در خصوص شرایط اسکان در 
مسجد امام رضاست که واشقانی به عنوان 
امام جماعت و مدیریت این کانون اسلامی 
بیان می کند: به افرادی که به هر دلیل به 
این مســجد پناه می آورند می گوییم »تا 
زمانی بمان و از امکانات مسجد استفاده 
کن که کارت تمام شده باشد اما خواهشا 
یک سری نکات مانند بهداشت و اخلاق و 
امانتداری را رعایت کنید. در حفظ اموال 
مسجد بکوشــند. صحبت های سیاسی و 
رفتارهای دور از اخلاقیات نداشته باشند تا 
مسجد امام رضا همچنان باعث دلگرمی و 

امید و اعتماد همه اقشار باشد.
توضیحات حاج شــیخ علی واشقانی که 
تمام می شــود، دعوتمان می کند به یک 
استکان چای در منزل بی رنگ و لعاب های 
امروزی در کنار همســر و خانواده اش که 

آن ها هم با صفا وخوش گفتار هستند.

کاربردهای درمانی و غیرزیبایی یک تزریق؛

بوتاکس از نزدیک تر
پریسا جمدی / گروه ترجمه
news@ naslefarda.net 

احتمالاً در مورد بوتاکس بــرای درمان چین و 
چروک کــه رایج ترین کاربــرد تزریق بوتاکس 
است، می دانید. اما بســیاری کاربردهای دیگر 
برای بوتاکس وجود دارد که ممکن اســت نام 
آن ها را نشنیده باشید، در سال های آینده ممکن 
است حتی کاربردهای بوتاکس بیشتر هم شود. 
بوتاکس حتــی می تواند راه حلــی دائمی برای 
عارضه شما باشــد. قبل از تصمیم گیری برای 
انجام بوتاکس برای درمان مشــکل خود، ابتدا 
باید اطلاعات کافی از چیزی که تزریق می شود 
داشته باشید، مثلًا اینکه بوتاکس چیست و چه 
کاربردی دارد. به طور خلاصه، بوتاکس یا ســم 
بوتولینوم، تزریقی است که در درجه اول به عنوان 
ابزار کاهش یا پیشگیری از چین و چروک مورد 
استفاده قرار می گیرد. زمانی که بوتاکس توسط 
متخصص انجام شــود، به طور موقت انقباضات 
ماهیچه های صــورت را از کار می انــدازد که به 
خودی خود باعث کاهش علائم پیری و چین و 

چروک در نواحی مختلف صورت می شود.
اکنون بیایید با برخی از کاربردهای 
دیگر و منحصر به فرد بوتاکس آشنا 

شویم.
میگرن مزمن: استفاده از بوتاکس برای میگرن 
مزمن یکی از رایج ترین موارد استفاده از بوتاکس 
از زمان تأییــد درمان میگرن در ســال ۲010 
توسط FDA بوده اســت. برای درمان میگرن با 
تزریق بوتاکس به طور معمول چندین دور تزریق 
نیاز است، تسکین درد در کسانی که از میگرن 
مزمن رنج می برند ارزش رفتــن به مطب برای 

تزریق بوتاکس را دارد. 
تعریق بیش از حد: کسانی که از هایپرهیدروز 
اولیه زیر بغل یا تعریق زیاد زیر بغل رنج می برند، 
نتایج مثبت بوتاکس برای تعریق را مشــاهده 
کرده اند. برای کســانی که از روش های سنتی 
برای تعریق زیاد، مانند داروهای ضد عرق قوی، 
اســتفاده کرده و نتیجه ندیده انــد، این درمان 
جدید می تواند به معنای نجاتشان از این عارضه 
خجالت آور باشد. تزریق بوتاکس زیربغل نتایج 

چشمگیری برای بیماران به همراه دارد.
سندروم مفصل گیجگاهی فکی: بوتاکس 
برای سندروم مفصل گیجگاهی فکی، یا اختلالات 
مفاصــل گیجگاهی فکی و اطــراف فک، نتایج 
دلگرم کننده ای را در بیــن بیماران مبتلا به این 
عارضه به همراه داشته اســت. تزریق در ناحیه 
پیشانی، شقیقه و عضلات فک بیمار معمولاً طی 
چند روز و در بعضی مواقع تــا چند هفته باعث 
تسکین می شود، اما برای کاهش فشردن فک، 
دندان قروچه و تنش اضافی به تکرار جلســات 

بوتاکس نیاز دارید.
مثانه بیش فعــال: مجموعــه ای از تزریقات 
بوتاکس برای مثانه بیش فعال یک درمان تأیید 
شــده توســط FDA برای جلوگیری از نشت و 
حوادث ناگوار است. بوتاکس با هدف قرار دادن 
عضله مثانه، اعصاب مسئول مثانه بیش فعال را 
آرام می کند و منجر به نشت بسیار کمتری نسبت 

به زمانی که درمانی صورت نگرفته می شود.
اسپاســم گردن و گردن درد: بوتاکس تنها 
برای درمان خطوط چین و چــروک در گردن 
مفید نیست. در صورتی که از درد ماهیچه های 
گردن رنج می برید بوتاکــس می تواند ناراحتی 
شما را کاهش دهد. بوتاکس حتی برای درمان 
اختلال کشیدگی گردن که یک اختلال عصبی 
دردناک است و باعث کج شدن گردن و گردن درد 
شدید می شود نیز توسط FDA تأیید شده است. 
در این موارد شــدید، بوتاکس در کاهش گردن 
درد و علائم قابل مشاهده مربوط به این اختلال 

بسیار مؤثر است.
کاهش آکنه: وقتی روش های ســنتی مانند 
درمان های موضعی و حتــی تجویز قرص های 
قوی مؤثر واقع نشوند، تزریق بوتاکس هدفمند در 
مدیریت تولید چربی در پوست های مستعد آکنه 
اثبات شده است. اگرچه این بدان معنا نیست که 
تزریق حداقل بوتاکس، بلافاصله باعث برطرف 
شدن آکنه می شود، اما می تواند به این معنی باشد 
که به لطف چربی های کمتری که منافذ شما را 
مسدود کرده است، در نهایت صورت شما شروع 

به پاکسازی می کند.
لوچ چشمی: بوتاکس از سال 1970 هنگامی 
که FDA این روش را به عنوان یک روش درمانی 
تأیید کرد، برای لوچ چشــمی یا استرابیســم 
استفاده می شــد. در این روش نیز، مانند سایر 
کاربردهای بوتاکس، تزریق بوتاکس باعث شل 
شدن ماهیچه های چشم می شود و به طور موقت 
چشم های بیمار را از لوچ شدن باز می دارد. برای 
نتایج طولانی مدت، چندین جلسه تزریق مورد 

نیاز است.
لبخند لثه ای: شما همچنان می توانید پس از 
درمان بوتاکس لبخند بزنید. اما کسانی که لبخند 
لثه ای دارند، یا لبخندی که بیش از ۲ میلی متر از 
لثه بالایی را نمایان می کند، ممکن است از این 
اتفاق ناراضی باشند. خوشبختانه بوتاکس برای 
لبخندهای لثــه ای نیز کاربــرد دارد. این روش 
شــامل تزریق بوتاکس به لب بالایی است و این 
امکان را فراهم می کند که لــب بالایی به اندازه 
کافی شل شــود تا هنگام لبخند زدن به اندازه 
کافی لثه ها را بپوشاند و لبخند طبیعی جلوه داده 
شود. این یک جایگزین ســریع برای روش های 
جراحی اســت که راه حل های دائمی تری ارائه 

می دهند.
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 کودکان چابهاری زیر آوار ناعدالتی 
 در توزیع امکانات جان باختند؛

کاستی های سیستان و 
بدبختی های بلوچستان ناتمام

نسل فردا / گروه پارلمانی
news@ naslefarda.net 

چندی پیش فرماندار چابهار از کشته شدن 
4 کودک در بخش پیر سهراب بر اثر ریزش 
دیوار خاکی خبر داد. رحمــدل بامری در 
گفت وگو با ایلنا در این باره، اظهار داشــت: 
ریزش دیواره خاکی موجب کشته شدن 4 
کودک در روســتای بنو اسحاق بازار بخش 
پیرسهراب شد و در این حادثه 3 کودک دیگر 

نیز مصدوم و به بیمارستان منتقل شدند.
وی افزود: اهالی روســتا از ایــن محدوده 
خاکبرداری و برای ســاختن خانه به روستا 
انتقال داده بودند که یک دیوار خاکی مانند 
ایجاد شده بود. وی افزود: متاسفانه کودکان 
طی چند روز در این محل بازی می کرده اند 
که این اتفاق باعث ریــزش دیواره خاکی و 
زیر آوار رفتن 7 کودک شــده که 4 کودک 
جان باختند و 3 کودک هم به بیمارســتان 
چابهار منتقل شده و تحت درمان هستند. 
سن کودکان فوت شــده کمتر از 13 سال 

بوده است.
به همیــن دلیل موضوع را بــا عضو مجمع 
نمایندگان سیســتان و بلوچستان مطرح 
کردیــم. وی در ایــن باره گفــت: تراژدی 
کمبودهای امکانات در سیستان و بلوچستان 
امــروز از بی آبی و قطع دســت فرزندانمان 
توســط گاندو به مرگ کــودکان به دلیل 

کمبود امکانات رسیده است.
معین الدین سعیدی در مورد جزئیات حادثه 
تلخ مرگ چهار کودک چابهاری گفت: چهار 
کودک اهل روســتای اســحاق بازار بخش 
پیرسهراب چابهار حین بازی در کانال خاکی 
که بدون مجوز حفر شده بود، بر اثر ریزش 
دیواره کانال به علــت خفگی جان باختند. 
تکرار اتفاقات ناخوشایند از این جنس در این 
سرزمین هر از چندگاهی افکار عمومی را به 
سمت سیستان و بلوچستان می کشاند. این 
بار عمق فاجعه از جنس بی آبی اما دردناک تر 

از تشنگی است. 
نماینده مردم چابهار، نیکشــهر، کنارک و 
قصرقند در مجلس شــورای اسلامی افزود: 
بلافاصله بعد از این اتفاق ناگوار اســتاندار 
سیستان و بلوچستان، یک کمیته را مأمور 
پیگیری و یافتن این کــودکان کرد و تمام 
زوایای این حادثه را مورد بررســی قرار داد 
تا آسیب شناســی دقیقی بر روی آن شکل 

بگیرد.
سعیدی ادامه داد: کمبود فضای ورزشی و 
تفریحی در استان سیستان و بلوچستان به 
ویژه در بخش دشتیاری و پیرسهراب چابهار 
معضلی اســت که امروزه مــرگ 4 کودک 
بلوچی بار دیگر سوءمدیریت ها و کمبودهای 
استان را در معرض دید عموم قرار داد. این 
اتفاق به دلیــل کمبود آب در این اســتان 
نیست، بلکه به واســطه حفاری غیراصولی 
شــاهد این حادثــه غم انگیز بودیــم. اگر 
بخواهیم جزئیات را مورد بررسی قرار دهیم، 
موضوعاتــی همچون عدم وجــود مدارس 
کافی با امکانات مناســب، نبود باشگاه های 
ورزشی و حتی زمین های مناسب بازی در 
کنار کمبود امکانات و زیرساخت های لازم 
در حوزه بهداشــت و درمــان و عدم وجود 
درمانگاه شــبانه روزی، اورژانس جاده ای، 

کمبود پزشک و پرستار و... مطرح می شود.
وی ادامه داد: اتفاق اخیر نشــأت گرفته از 
بی عدالتی در تخصیص اعتبار به استان های 
محروم است. بی آبی و تشــنگی سیستان 
و بلوچستان تنها بخشــی از مشکلات این 
اســتان پهناور اســت. بیان حوادث تلخ از 
جنس مرگ کودکان به دلیل کمبود امکانات 
و سوءمدیریت فقط نوش دارو بعد از مرگ 

سهراب است.
عضو مجمع نمایندگان سیستان و بلوچستان 
در پایان خاطر نشان کرد: در مورد تشکیل 
پرونده قضایی دســتورات لازم صادر شده 
است و دستگاه قضایی با جدیت موضوع را 
بررســی می کند و همان طور که مشخص 
است مسببان و عاملان این حادثه چندین 
نفر خواهند بود که به تخلفات آن ها رسیدگی 
خواهد شــد. در مورد پرونده شــخصی که 
گودبــرداری غیراصولــی و غیرمجــاز را 
 انجام داده اســت به طور ویژه رســیدگی

 خواهد شد.

گزارشخبری

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

پیوستزیستمحیطیدربسیاریازفعالیتهایاقتصادیوجودندارد
خانه ملت: رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با انتقاد از اینکه 
پیوست زیست محیطی در بسیاری از فعالیت های اقتصادی وجود 
ندارد، گفت: رویکرد اصلی ما در دریاچه ارومیه رویکرد جایگزینی 
است و بحث های نرم افزاری باید توسعه یابد تا هم هزینه ها کاهش 
یابد و هم دریاچه به تراز پایداری برسد. علی سلاجقه در تشریح 
برنامه های سازمان حفاظت محیط زیست برای احیای تالاب ها، 

گفت: برای احیای دریاچه ارومیه بر اساس روند تأیید شده گذشته 
حرکت خواهیم کرد اما در عین حال برنامه جایگزینی که از جنبه 
اعتباری کمتر و سازگارتر با منطقه باشد طی هفته های آینده ارائه 

خواهد شد تا مکمل برنامه قبل باشد.
 تالاب های کشور باید در بالادست مدیریت شود

وی ادامه داد: در مورد ســایر تالاب های کشور هم باید 

حوزه آبخیز از بالادست کاملًا عالمانه و همزمان با دستگاه هایی 
که دخیل هستند از بالادست مدیریت شود تا کارهای آبخیزداری 
و آبخوان داری اتفاق افتد و در نهایــت خروجی را در تالاب ها به 
نهایت مطلوب ببینیــم؛ مبلغ بالایی در دریاچــه ارومیه هزینه 
شده و اگر سرمایه گذاری ناقص باشد از نظر منافع اقتصادی کار 
درستی نیست. سلاجقه یادآور شد: رویکرد اصلی ما در دریاچه 
ارومیه رویکرد جایگزینی است و بحث های نرم افزاری باید توسعه 
یابد تا هم هزینه کاهش یابد و هم دریاچه به تراز پایداری برسد. 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد: متاسفانه پیوست 

زیست محیطی در بســیاری از فعالیت ها وجود ندارد و به عنوان 
دستگاه مطالبه گر فرآیند ارائه مجوزها را با تعریف شاخص هایی 
به صورت عالمانه انجام خواهیم داد و همچنین فرآیند آن را کوتاه 
خواهیم کرد؛ به طور حتم این موضــوع را پیگیری و مورد توجه 

قرار خواهیم داد.
 طرح تحولی در راه است

وی از ارائه برنامه تحولی طی سه ماه آینده خبر داد و گفت: 
ساختار محیط زیست باید اصلاح شود و این مهم را در دستور کار 

قرار خواهیم داد.

 کرونا توسعه

ایرنا: نشست »توســعه و تحول اجتماع محور در محلات کم برخوردار« در مقتل شهدای هفتم تیر، دفتر سابق 
حزب جمهوری اســلامی، با همراهی جمعیت هلال احمر و حضور دبیرکل این جمعیت برگزار شد. »توسعه و 
تحول اجتماع محور در محلات کم برخوردار« عنوان پروژه ای مشترک بین تعدادی از ادارات و سازمان ها از جمله 
هلال احمر، کمیته امداد، سازمان بهزیستی، سازمان اوقاف و امور خیریه، شهرداری تهران، ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام خمینی)ره( و چند مجموعه دولتی و خصوصی دیگر است که با هدف توسعه و کاهش آسیب های 
اقتصادی و اجتماعی در ۲0۲0 محله کم برخوردار شناسایی شده در کشور انجام می شود. در این نشست علی آقا 
محمدی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و از متولیان این حرکت بزرگ مردم محور، از جمعیت هلال احمر و 

فعالیت خانه های هلال در محلات کم برخوردار کشور تشکر و قدردانی کرد. 
محمد نصیری رئیس سازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر در این باره گفت: جمعیت هلال احمر در این پروژه 
بزرگ، مسئولیت فعالیت در چند محله از جمله محله هرندی )دروازه غار( در تهران را به عهده گرفته و مدت هاست 
که فعالیت خود را آغاز کرده است. سلیمی ادامه داد: سازوکار ما ایجاد خانه های هلال در مناطق کم برخوردار است 
و تاکید داریم که مدیریت و اجرای برنامه های خانه های هلال به دست مردم همان محله انجام شود. رئیس سازمان 
داوطلبان هلال احمر افزود: به عنوان نمونه خانه هلال محله هرندی با همت مردم محله به ویژه جوانان فعالیت 
می کند و توانسته علاوه بر افزایش تاب آوری جامعه ساکن هرندی در مقابل بلایا و حوادث، به گفته مقام های ناظر 
و مسئول به میزان چشم گیری در رفع مشکلات و آسیب های اجتماعی دروازه غار، مؤثر باشد. همچنین در این 
نشست از دو سامانه، مبتنی بر فناوری با نام های »بانک زمان« و »توت« )توسعه و تحول محلات( رونمایی شد. 
این دو اپلیکیشن قرار است ارتباط متقابل مردم یک محله را با تسهیل گران اجتماعی در آن محله، آسان کنند و 

ساختار ببخشند.

رویداد 24: رئیس مرکز ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: مطمئناً الان ما در شرایط 
مناسبی برای بازگشایی کامل مدارس و دانشگاه ها نیستیم. طی روزهای گذشته، تعداد شهرها با وضعیت قرمز در 
نقشه کرونایی کشور بیشتر شده و این نشان دهنده افزایش موارد ابتلا به کرونا و بستری در بیمارستان هاست. حالا 
وضعیت کاملاً شکننده شیوع کرونا یک بار دیگر می تواند سبب شلوغ شدن مراکز درمانی و افزایش موارد مرگ ومیر 
شود؛ تجربه سختی که در پنج پیک متوالی تکرار شد و حالا زمزمه هایی از آغاز بلافاصله پیک ششم شنیده می شود. 
این درحالیست که به گفته برخی کارشناسان تلاش برای بازگشایی مدارس، دانشگاه ها، لغو دورکاری ها و کنار 
گذاشتن اقدامات مراقبتی در شرایط کنونی ظن آغاز پیک ششــم را بیشتر می کند. علیرضا ناجی، رئیس مرکز 
تحقیقات ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی معتقد است به جای برخی بازگشایی های زودهنگام 
باید اهتمام در افزایش واکسیناسیون کرونا را بیشتر کرد. او می گوید: »مطمئناً الان ما در شرایط مناسبی برای 
بازگشایی کامل مدارس و دانشگاه ها نیستیم، ما باید با توجه به شرایطی که داریم همچنان صبر کنیم و تمام تلاش 
خود را برای واکسیناسیون سریع تر جامعه انجام دهیم.« این ویروس شناس با اشاره به افزایش تجمع ها و تأثیر آن 

بر شروع پیک ششم کرونا در واکنشی بیان می کند: »احتمالاً تجربه خیلی بدی خواهیم داشت.« 
وی همچنین درباره تزریق دوز بوستر گفت: حتماً باید نگاهی هم به دوز بوستر داشته باشیم. به خاطر دامنه بلند 
مدتی که واکسیناسیون دارد، الان کسانی که در مرحله اول واکسن تزریق کردند مانند کادر درمان و همین طور 
افراد مسن و آن هایی که بیماری های خاص داشتند نوبت دوز سوم واکسن آن ها رسیده است. خوشبختانه کادر 
درمان دارند دوز سوم را تزریق می کنند اما من در خصوص افراد مسن و بیماران خاص احساس خطر دارم و معتقدم 
هرچه زودتر باید واکسیناسیون دوز بوســتر این گروه ها را هم شروع کرد تا در پیک های پیش رو این افراد تحت 

تأثیر قرار نگیرند.

نشست »توسعه و تحول اجتماع محور در محلات کم برخوردار« برگزار شد؛
گامی دیگر در توسعه با همراهی هلال احمر

 رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسی:
پیک بعدی کرونا نزدیک و خطرناک است؛ مدارس را بازگشایی نکنید


